
 

Integrationsråd 

Referat  

Dato  15. juni 2023 

Mødetidspunkt  17:30 Sluttidspunkt 20:00 

Sted  Borger- og Arbejdsmarked – 3. sal, 3+4 

Medlemmer  Kirsten Rasmussen, Shirin Samir, Shadi Baker Ali, Mehran Ebrahimi, 
Bigman Nkunkununu, Maria Bianca Bendtsen, Khedi Bekhoeva, 
Mette Høgh Christiansen (A), Søren Hansen (O)  

Fraværende  Khedi Bekhoeva 



 

Indholdsfortegnelse  

Sag nr.  Side  

1.   Godkendelse af dagsorden 
 

2.   Godkendelse af referat 
 

3.   Orientering fra formandsskabet 
 

4.   Status på arbejdsgrupper 
 

5.   Opfølgning på Integrationsrådets økonomi og puljer 
 

6.   Løst og fast 
 

7.   Evt. 
 



 

 

1.  Godkendelse af dagsorden 

Integrationsråd den 15. juni 2023 

Sagsnr.:  Område:  

 

Kompetenceudvalg  
Integrationsrådet. 

Sagsfremstilling 

Dagsorden inkl. bilag er fremsendt til integrationsrådets medlemmer. 

Indstilling 
Administrationen indstiller, 

at 
  

dagsorden godkendes. 

 
   
   
  

  

Beslutning i Integrationsråd den 15. juni 2023 
Fraværende: Khedi Bekhoeva 

Dagsorden blev godkendt uden bemærkninger.  



 

 

2.  Godkendelse af referat 

Integrationsråd den 15. juni 2023 

Sagsnr.:  Område:  

 

Kompetenceudvalg  
Integrationsrådet. 

Sagsfremstilling 

Referat fra sidste møde den 13/4-2023 i Integrationsrådet er fremsendt som særskilt bilag til 
nærværende dagsorden.  

Indstilling 
Administrationen indstiller, 

at 
  

Referatet godkendes. 

 
   
   
  

  

Beslutning i Integrationsråd den 15. juni 2023 
Fraværende: Khedi Bekhoeva 

I referatet står der at udflugt til Møns Møn Røde kors, det er en fejl – det er Præstø og Vordingborg 
Røde kors. Referatet blev herefter godkendt.  



 

 

3.  Orientering fra formandsskabet 

Integrationsråd den 15. juni 2023 

Sagsnr.:  Område:  

 

Kompetenceudvalg  
Integrationsrådet. 

Sagsfremstilling 

Formandskabet orienterer om følgende: 

• Ansættelses- og indkøbsstop i kommunen resten af 2023. OBS på at der fremover ikke 

må bestilles forplejning til møder.  

• Fællesmøde med Næstved og Lolland den 14/9-2023 

  

Ansøgning: 

Formandskabet har modtaget ansøgning fra Marianne Nørlem på vegne af Kalvehave Familierne til 
Integrationsrådets pulje. Der søges om 2.000,- kr. til aktiviteter og undervisning, hvor formålet er at 
kunne klar sig i Danmark, lære om DK, læse-skrive-tale dansk, integration med indfødte danskere. 
Pengene skal gå til mad/drikke og entre/billetter samt div. undervisningsmaterialer. 

Bilag 
Ansøgningsskema til Integrationsrådets pulje uden cpr.nr. - bilag til dagsorden 15-06-
2023  

23-002025-37 

Indstilling 
Administrationen indstiller, 

at 
  

Integrationsrådet tager formandskabets orienteringer til efterretning.  

at ansøgningen fra Kalvehave Familierne godkendes.  
   
  

  

Beslutning i Integrationsråd den 15. juni 2023 
Fraværende: Khedi Bekhoeva 

Ansøgningen blev godkendt. 

  

Andet: Ny sekretær Janne Jensen har mødt formandskabet til formødet og deltager fremover som fast 
sekretær til Integrationsmøderne. Janne var fraværende i dag, og Ali Youssef Abou-Chakra skulle have 
deltaget i stedet for Janne. Ali måtte melde fra i sidste øjeblik, så derfor deltog Katrine Jørsum.  

https://vok.fujitsuedoc.dk:5002/AgendaWeb/GetFile.aspx?AID=3b8bc8cd-879b-4fc0-bca1-d267e8a9895e
https://vok.fujitsuedoc.dk:5002/AgendaWeb/GetFile.aspx?AID=3b8bc8cd-879b-4fc0-bca1-d267e8a9895e


 

 

4.  Status på arbejdsgrupper 

Integrationsråd den 15. juni 2023 

Sagsnr.:  Område:  

 

Kompetenceudvalg  
Integrationsrådet. 

Sagsfremstilling 

Arbejdsgrupperne giver en status på deres arbejde. 

• Foredrag af oplysende karakter i efteråret. 

Indstilling 
Administrationen indstiller, 

at 
  

Integrationsrådet drøfter status i arbejdsgrupperne og tager orienteringerne til efterretning. 

 
   
   
  

  

Beslutning i Integrationsråd den 15. juni 2023 
Fraværende: Khedi Bekhoeva 

• Tur til Møns Klint den 25/6-2023. 
Offentliggjort over for målgrupper. Der kommer mange og bussen fra Vordingborg er fyldt op. I 
Præstø er det først blevet sendt ud nu.  
Der deltager 3 frivillige fra Vordingborg og 3 fra Præstø. Dagen starter med rundvisning på 
museum og herefter er der rundtur på Klinten. Der vil være hygge og picnic og børnene kan 
lege. Hvis vejret er godt – bliver det en succes. 

• Dragefestivalen 
Er udskudt. Måske folk kan køre selv, så der ikke skal bruges penge på busser. 

• Foredrag kan vi ikke købe pt., så det er vi ikke gået videre med. Talt om at have et kendt navn 
for at tiltrække flere. Vi kan ikke gøre det i år pga. situationen. Til næste år kunne det fx være 
Simi Jan. Arbejdsgruppen indhenter tilbud til næste år. 

• Integrationsprisen mangler vi fortsat afklaring på om skal afholdes, men det er ved at blive 
undersøgt.  



 

 

5.  Opfølgning på Integrationsrådets økonomi og puljer 

Integrationsråd den 15. juni 2023 

Sagsnr.:  Område:  

 

Kompetenceudvalg  
Integrationsrådet. 

Sagsfremstilling 

Der gives en status på Integrationsrådets økonomi og puljer.  

Nedenfor følger en status.  

Pr. 30/4-2023 ser budgettet således ud: 

Tekst Udgifter Oprindelig Restbudget 

Integrationsråd - vederlag og diæter 2.882 107.999 105.117 

 Integrationsråd - aktiviteter 21.341 107.999 86.658 

 Total 24.233  107.999  83.776 

        

   

Indstilling 
Administrationen indstiller, 

at 
  

Integrationsrådet tager den økonomiske status til efterretning. 

 
   
   
  

  

Beslutning i Integrationsråd den 15. juni 2023 
Fraværende: Khedi Bekhoeva 

Der udbetales stadig vederlag og diæter, men aktiviteterne er begrænset, selvom der er en del på 
bundlinjen jf. tidligere punkt. Integrationsrådet tog den økonomiske status til efterretning 

Der går lang tid fra man har haft udlæg til pengene modtages. Det kan skyldes overgangsfasen, mens 
der ikke var en sekretær. Har man haft udlæg, skal der skrives til sekretæren, som herefter sørger for at 
regningerne kommer videre til økonomi, så de kan blive refunderet.  

Sekretæren anmodes om at få hurtig refundering. Punkt til næste gang om hvordan gør/håndtere det i 
systemet, så udlæg/refundering går hurtigt? Måske det kan gøres på en anden måde, så der ikke skal 
lægges ud for større beløb, f.eks. ved brug af EAN nummer, hvis muligt. 

Orienteringen tages til efterretning.  



 

 

6.  Løst og fast 

Integrationsråd den 15. juni 2023 

Sagsnr.:  Område:  

 

Kompetenceudvalg  
Integrationsrådet. 

Sagsfremstilling 

Integrationsrådet kan her drøfte, hvad der måtte røre sig af løst og fast. 

• Tilbagemelding fra Konferencen i Det nationale Integrationsråd den 13/5-2023. 

Indstilling 
Administrationen indstiller, 

at 
  

Integrationsrådet drøfter, hvad der måtte være aktuelt.  

 
   
  

    

  

Beslutning i Integrationsråd den 15. juni 2023 
Fraværende: Khedi Bekhoeva 

Tilbagemelding fra Bigman som deltog i konferencen i Det Nationale Integrationsråd der blev afholdt 
den 13/5-2023, og hvor ny Integrationsminister, universitet mm. deltog. Emner som fyldte på 
konferences var  

• Hvordan foregår integration? 

• Hvorfor kan de gamle udlændinge ikke få danskerne med, når vi laver vores traditioner? 

• Problemer i Køge – Hvordan kan vi tiltrække mere mangfoldigt publikum til arrangementer? 

• Vi har mange foreninger – kurdisk, irakisk – svært at tiltrække andre folk til vores foreninger, 
fordi det er delt op på etnicitet. Vil gerne samle – men hvordan kan vi gøre det? 
Lang drøftelse af det. Ikke så mange forslag til hvordan man kunne gøre det, men fx kunne 
man tænke over hvordan man beskriver arrangementerne – gøre dem neutrale, så det ikke er 
sat op på en etnicitet, men så alle kan have glæde og udbytte af det.  

• Hvad skal vi kalde vores arrangementer, så det er attraktivt for danskerne også? Fx Kurdisk 
nytår – det kan afgrænse hvem der tænker der kan deltage. Måske vi kan omformulere – tænke 
over hvordan det formuleres mere inkluderende? Måske i stedet: vi vil gerne vise, hvordan vi 
holder kurdisk nytår – for alle. Mette: vi forsøgte det med kurdisk nytår – at det var for alle. Men 
det kan være svært at få folk til at se.  

• Kvindegrupper – udenlandske kvinder der stadig ikke har fodfæste på arbejdsmarkedet. Kan vi 
finde det gamle materiale om "dansk på arbejdsmarkedet" og bygge noget op på det sammen 
med sprogundervisning?  Sprog er kultur, så måske et lignende projekt i lighed med Bilka-
projektet, hvor man er i praktik og samtidig bliver undervist. Sproget læres bedst på 
arbejdsmarkedet. 

Det opleves at kvinder der er kommet ud på arbejdsmarkedet, lærer det mundtlige sprog, men ikke det 
skriftlige sprog. Så der er også behov for undervisning. Begge dele vigtigt. Er der statistik over de 
kvinder der kommet inden for de sidste 10 år, i stedet for 10-20 år siden? Oplevet at stort set ingen af 



de irakiske kvinder inden for de sidste 10-20 år er kommet på arbejdsmarkedet, men kvinder indenfor 
de sidste 10 år, de er kommet hurtigere ud. Det bliver rodet sammen i statistikken. Der mangler en 
ordentlig politik for området, for den nuværende har været med til at trække statistikken ned. De kvinder 
der er kommet inden for de sidste 10 år betaler prisen. 
 
Sprogskolen er vigtig, men det er også vigt at komme i arbejde. På sprogskolerne er det begrænset 
hvor meget de taler sammen - de bruger computeren, så der er ikke nok dialog. På VUC samles alle 
med samme sproglige baggrund i samme klasse og det gør at de taler deres eget sprog. At blande folk 
gør det naturligt at have dialog på dansk - også i pauserne. På VUC opleves det at danskerne ikke vil 
snakke og helst vil sidde for dem selv. Der arbejdes på det, f.eks. afholdes der Café -snakke, men der 
kommer ikke nogen.  

Det virker for kvinder som er i praktik i vores vuggestue, for børnene har ingen barriere – de snakker 
bare.  

Der er kommet meget ro på integrationsområdet og der er ikke så mange dårlige historier i medierne – 
det er dejligt.  



 

 

7.  Evt. 

Integrationsråd den 15. juni 2023 

Sagsnr.:  Område:  

 

Kompetenceudvalg  
Integrationsrådet. 

Sagsfremstilling 

Indkomne punkter kan sættes på under dette punkt.  

Indstilling 
Administrationen indstiller, 

at 
  

Integrationsrådet drøfter evt. indkomne punkter.  

     
   
  

  

Beslutning i Integrationsråd den 15. juni 2023 
Fraværende: Khedi Bekhoeva 

Ligger vi stille i forhold til at få områder med ind på besøg?  

Repræsentanter fra SOCU skolen og dermed ældreområdet har været hos os og der har været snakket 
om skoler, men der har været noget aktivitet der – så de har været fredet.  

Til næste møde efter sommerferien kunne vi invitere Gåsetårnskolen ind – til tema. Det var der 
opbakning til fra hele Integrationsrådet.  

Det er blevet moderne at ryge snus og sælge snus til unge mennesker. Det er farligt og derfor kunne et 
vigtigt emne i skolen være "hvad er snus". Det kunne være interessant at få en SSP-repræsentant ind 
til en snak, for ét er at de køber snus, men de får også nogle til at sælge det. 

Mette har for nyligt været til et møde omkring teenagere på sundhedscenteret. Emnet var forebyggelse 
– SSP, rusmiddelcenteret og ift. sociale medier. Ønsker Integrationsrådet et lignende foredrag, har 
Mette kontaktoplysninger på foredragsholderen. 

En rygestopkonsulent har lige haft afholdt et foredrag for forældre den 1/6-2023 om rygestop. Hvis vi vil 
høre mere om det kan vi få lov til det. Det er et problem at ikke en eneste nydansker deltager i sådanne 
foredrag, så her mangler vi integration. Problem er, at det ikke kommer ud eller at man tænker, at det 
ikke er for mig. 

Informationerne kommer ud via reklamering i avisen og på hjemmesiden.  

Da det handler om forebyggelse kan vi tage det på som et emne i Integrationsrådet og efterfølgende 
sætte det på som emne på skolen. Det er et kendt problem at de unge får lov af forældrene. Der skal 
derfor laves fælles regler mellem forældrene i klassen. 



Der vigtigt med kendskab til de andre forældre i klassen og vi skal have skolefolk ind i forhold til, at 
informere de forældre, der ikke forstår beskederne umiddelbart. Der er regler herfor der ikke 
overholdes. TEMA 

Snus og rygning/rygestop sættes på som et tema på næste Integrationsrådsmøde torsdag den 24. 
august 2023 

Temaer i efteråret kan være forebyggelse, skoler og kommunikation, alt efter hvornår vi kan skaffe 
deltagere. 

GOD SOMMER. 


